
Junta de Facultat. 15 de desembre de 2022 

ACTA 
 

Dia: Dijous, 15 de desembre de 2022 

Hora: 12 hores 

Lloc: Sala de Juntes 

 Assisteixen: Verónica Gallego, Albert Sala, Carlota Vidal, Teresa Abelló, Oriol Beltran, Jaume 
Buxeda, Jaume Carbonell, Giovanni Cattini, Jaume Dantí, Josep M Fullola, Olga Jubany, Rosa 
Lluch, Camila del Mármol, Ida Mauro, Andreu Mayayo, Daniel Piñol, Lluís Pons, Meritxell Tous, 
Gemma Celigueta, Soledad Madrid, Raúl Márquez, Ricard Piqueras, Maria Soler, Jordi Gascón, 
Dolores Sánchez Aguilera, Simón Campos, Neus Colell, Ana García Lorenzo, Pilar Gené, Maria 
Elena Nadal, Carles Santacana, Xavier López Cachero 

 S’excusen: Mireia Comas, Gabriel Izard, Núria Benach, Carles Buenacasa, Chiara Romano, Mikel 
Aramburu. 

 

Ordre del dia: 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior (SharePoint) 
2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 
3. Administració de centre 
4. Informació sobre l’Oferta Pública d’Ocupació del 2023 
5. Proposta de resolució de la Junta de la Facultat de Geografia i Història amb relació als 

conflictes per assetjament denunciats a la UB (SharePoint) 
6. Assumptes de tràmit 
7. Torn obert de paraula 

 

Benvinguda i inici de la reunió 

El Sr. Degà Ricard Piqueras obre la sessió i dona la benvinguda a les noves incorporacions a la Junta: 
Dra. Marisol Madrid, com a nova vicedegana de Qualitat i Innovació docent, i al Sr. Félix Gómez, com 
a nou Administrador de centre, la Dra. Teresa Abelló, com a nova membre de la Junta de facultat, i 
Dr. Francisco López Palomeque, com a director en funcions del Departament de Geografia. 

 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior (SharePoint) 

L’acta de la sessió anterior s’aprovarà a la propera reunió de la Junta de Facultat. 

2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 



El Dr. Jaume Buxeda amplia l’informe de l’equip deganal  explicant que ahir es va fer la convocatòria 
de material informàtic obsolet i explica les seves característiques. El degà explica també les novetats 
aprovades en el darrer Consell de Govern. La Dra. Lola pregunta sobre les places noves de PDI i 
novetats en el PDA. El degà explica que no hi ha novetats sobre el nou PDA, i que hi ha un punt a 
l’ordre del dia sobre les noves places. 

 

3. Administració de centre 

El Sr. Degà Ricard Piqueras presenta i dona la benvinguda al nou Administrador de Centre, Sr. Félix 
Gómez, qui explica el seu interès en aquest nou càrrec i les seves primeres sensacions en relació al 
centre, valorant positivament la feina de l’anterior Administradora de centre. Comenta la 
problemàtica de l’increment del cost energètic, i la demanda de la UB d’establir mesures d’estalvi. 

 

4.  Informació sobre l’Oferta Pública d’Ocupació del 2023 

El Sr. Degà informa sobre l’Oferta Pública d’Ocupació del 2023. Explica que, de nou, les limitacions 
del capítol 1, impedeixen cobrir el 100% de les baixes de PDI (taxa de reposició). Això suposa, per a 
la nostra Facultat, que d’11 baixes d’aquest any, no corresponen a 11 noves places. Encara no s’ha 
establert el nombre de places que ens pertocarien. També comenta, de cara a la consolidació de 
docents, la importància que els/les lectors aconsegueixen les acreditacions al més aviat possible, 
perquè el Rectorat té com a política avançar la seva consolidació al quart any, com a agregat/da o 
titular. 

El Dr. Giovanni Cattini comenta que hi ha agregats que podrien passar a titular, per tenir 
l’acreditació, però les condicions del Rectorat suposaven arriscar la plaça en una convocatòria 
pública i oberta. El Dr. Fullola explica que, en alguns casos, alguns docents agregats han passat a 
titular. El degà explica que, el que sap, és que als nous lectors se’ls donarà l’opció de fer-se agregat 
o titular, si tenen l’acreditació, i que aquest tema no es va parlar a la darrera reunió del Consell de 
Govern ni al Comitè de Professorat. El Dr. Andreu Mayayo explica que això que comenta el Dr. Cattini 
és un problema, i que cal que el Rectorat aclareixi el procediment per agregats/des que vulguin fer-
se titulars. El Dr. Jaume Dantí incideix, també, en el problema de la reposició de PDI i en el procés 
de consolidació. 

El degà explica que, paral·lelament a aquesta oferta, i si s’aproven els nous pressupostos de la 
Generalitat de Catalunya, es manté el compromís de la Conselleria d’Universitats de fer un pla de 
xoc els propers tres anys, que consistirà d’injectar 30 milions al conjunt de les universitats catalanes, 
el que estaria destinat a cobrir les necessitats de relleu generacionals (incorporació d’ associats 
acreditats, enfortiment de determinats perfils de PAS,...). Això suposaria un pla complementari 
d’incorporació o consolidació de personal. 

La Dra. Dolores Sánchez Aguilera pregunta sobre la distribució de les places que es concedeixen a la 
Facultat. El degà explica que farà una proposta a la propera Comissió de professorat de la Facultat. 

 



5. Proposta de resolució de la Junta de la Facultat de Geografia i Història amb relació als 
conflictes per assetjament denunciats a la UB  
 

El Dr. Oriol Beltran presenta una proposta de resolució, en relació als conflictes per assetjament 
denunciats a la UB, per ser aprovada per la Junta. Alguns membres de la Junta van pensar que calia 
tractar el tema amb més cura de com s’havia tractat a la reunió de la Junta anterior, i explica que el 
Dr. Carles Santacana i ell mateix han elaborat aquesta proposta, que llegeix (veure annex a aquesta 
acta). 

El degà obre un torn d’intervencions en relació a la proposta, indicant que l’equip deganal està 
totalment d’acord i ho assumeix. La Dra. Dolores Sánchez Aguilera està d’acord amb la resolució, i 
pregunta  com s’ha gestionat el problema concret que ha generat aquesta situació tant dissortada, 
i quina és la situació de la persona afectada. La Dra. Olga Jubany també indica el suport a la proposta, 
i comenta que cal que hi hagi un procés d’acompanyament a les persones que viuen aquesta situació 
en el recorregut dels protocols administratius, i creu que la Comissió d’igualtat de la facultat pot fer 
això. La Carlota Vidal pregunta si hi ha altres casos similars. La Dra. Rosa Lluch comenta que cal un 
compromís amb les persones que ho pateixen, però que s’ha de ser curós del procediment i defensar 
la presumpció d’innocència en relació a les persones acusades.  

El Dr. Oriol Beltran respon que no es tracta d’una acusació a l’equip deganal, sinó que la explicació 
de l’equip deganal no havia estat del tot correcte. Explica, també, que més enllà del paper de cada 
unitat administrativa, cal actuar amb empatia amb les persones que pateixen, o creuen patir, 
aquesta situació. Considera, també, que aquest cas no s’ha considerat com problema de gènere per 
part del Rectorat, i que això ha portat que la situació no es resolgués adequadament. 

El Sr. degà explica que l’equip deganal ha tingut sempre la voluntat de fer les coses de la millor 
manera possible, el que no vol dir que s’hagi aconseguit, procediment que no pot detallar per raons 
de confidencialitat. Explica també que el Rectorat és conscient de que hi ha mancances, absències 
de protocols, per a casos d’assetjaments laborals. També explica que des del 2017 hi ha hagut més 
d’una dotzena de casos, que passaven per la Comissió d’igualtat de centre fins que es va aprovar el 
nou protocol; ara van directament a la Comissió d’Igualtat de la UB, i no arriben al deganat i no 
s’assabenten directament. Quan s’assabenta, intenta fer seguiment i reunir-se amb la gent que 
pateix aquesta situació. Considera que cal fer millores, en aquest cas i en altres, i que s’intentarà fer 
aquest acompanyament en aquests casos, amb el suport de la comissió d’igualtat de centre (que 
indica, que tampoc li arriben aquestes denúncies directament). 

La Junta aprova la proposta de resolució, que es penjarà a la web de la Facultat. 

 

6. Assumptes de tràmit 

S’inclou, en l’acta anterior, a la Dra. Rosa Lluch com a membre de la Junta que es va excusar abans 
de la reunió. 

Igualment, en relació al debat que es va obrir al final de la reunió anterior, s’inclou una aportació 
del Dr. Carles Santacana que no havia estat recollida, i que ha enviat al secretari acadèmic, Dr. Jordi 



Gascón, abans de la reunió d’avui: "el professor Carles Santacana explica que, com altres membres 
de la junta, no estava al cas del que ha exposat el degà abans de començar formalment la sessió. 
Creu que el cas és greu i que caldria que la junta es manifestés clarament en favor de qualsevol 
persona que pugui ser víctima d'assetjament, tenint com a base la intervenció del degà, i afegint les 
diverses opinions i precisions que s'han expressat en aquest torn obert de paraules." 

El secretari acadèmic aprofita per comentar que, si cap altre membre de la junta vol també incloure 
alguna aportació seva que no fos recollida al document, li enviï un correu electrònic amb el text a 
afegir.  

Incorporades les esmenes, s’aprovarà l’acta en la propera reunió. 

 

 

7. Torn obert de paraula 

La Dra. Arlinda García explica que volia acomiadar-se, després de la seva dimissió com a membre de 
la Junta, i que la seva percepció era que es va explicar, per part del degà, coses que no eren certes 
en relació a la problemàtica del punt 5. 

El Dr. Jaume Buxeda explica que a la passada junta es va parlar del ajuts de la facultat, i es va discutir 
sobre la gestió d’aquests ajuts, i es va parlar de possible ajudes a laboratoris. Ell va posar com a 
exemple una ajuda al laboratori multimèdia, però no va donar la informació correcte, i ho explica 
ara amb detall. 

El Dr. Giovanni Cattini demana que es faci reunions de la Junta en horaris de tarda. El degà diu que 
es pot mirar d’alternar horaris. 

El Dr. Andreu Mayayo anuncia que el Centre d’Estudis Internacionals farà un homenatge al Dr. Aracil 
el 17 de març, que va morir aquest any. 

La Dra. Camila del Mármol demana que, acusacions com les que van portar al problema tractat al 
punt 5, es puguin tractar de la millor manera possible i de forma oberta. 

 

Sense més intervencions, es tanca la reunió. 

 

Barcelona, a 15 de desembre de 2022 

 

 

El secretari  
Jordi Gascón  
 

Vist i plau  
El degà 
Ricardo Piqueras Céspedes  

 



 

ANNEX 

Proposta de resolució de la Junta de la Facultat de Geografia i Història 

La Junta de la Facultat de Geografia i Història creu necessari clarificar el seu posicionament de resultes 
de com va ser interpretat l'acord adoptat en la reunió ordinària del passat 20 d'octubre en relació amb 
la publicació als mitjans d'un cas de denúncia per assetjament d'una professora. 

El 16 d'octubre el diari El Periódico publicava una entrevista a una professora d'aquesta facultat en la 
que aquesta afirmava que es considerava "víctima de violència institucional" per tal com s'havia procedit 
des de diferents instàncies de la nostra universitat en la gestió d'una denúncia seva per assetjament. 
Entre d'altres, senyalava el seu descontentament amb la intervenció del Deganat en el cas. Per la major 
part dels membres de la Junta, aquest era el primer cop que teníem notícia del tema. 

En la reunió del 20 d'octubre, i de manera prèvia al seu inici formal, el Degà va llegir una declaració en 
nom propi i del seu equip on s'hi manifestava d'una manera genèrica que "des del Deganat d'aquesta 
facultat, aquest sempre ha obrat de la manera més correcta possible" en el tractament dels conflictes 
que han afectat persones dels seus diferents col·lectius, i que "està plenament implicat (...) en dur a 
terme una política de tolerància zero davant de qualsevol actitud (...) que atempti contra la dignitat de 
les persones". Donat que aquesta declaració es va llegir sense donar cap mena de context a la situació 
que l'havia provocada ni es va permetre discutir-la per considerar-se fora de l'ordre del dia de la reunió, 
diversos membres de la Junta van manifestar-se, en el torn obert de paraules final, demanant 
explicacions pel cas. 

L'opinió manifestada per part de tots els membres que van intervenir en el debat era que calia fer públic 
un suport explícit de la Junta a totes les víctimes d'assetjament. No obstant això, l'endemà es publicava 
al web de la Facultat un avís titulat "Declaració Deganat" on es reproduïa literalment el text llegit pel 
Degà amb l'afegit final de que es tractava d'una "declaració recolzada per la Junta de Facultat". 
Considerem que això es tracta d'una interpretació dubtosa del sentit expressat per la Junta i més pel fet 
que no se'ns van proporcionar ni les evidències ni els arguments per poder fer cap valoració. 

D'ençà de la publicació d'aquesta declaració s'han produït diversos fets que reflecteixen un malestar 
creixent i significatiu per part d'alguns membres de la Junta (la dimissió d'una professora com a membre 
d'aquest òrgan, del seu càrrec al deganat d'una altra professora, correus amb acusacions molt dures). 
L'única actuació del Deganat s'ha limitat a tractar aquestes dimissions com un punt merament informatiu 
en una Comissió Permanent que no és, per la seva composició i competències, la instància on tractar una 
problemàtica com la que s'ha generat des de la reunió esmentada de la Junta. 

Més enllà de les raons que justifiquin les actuacions del deganat en tot aquest afer, creiem que no podem 
considerar adequada una gestió que ha generat tant malestar ni ens sentim identificats amb una 
declaració que ha contribuït a que la professora que va presentar la denúncia se sentís encara més 
agreujada. La Junta no és la instància competent per avaluar i resoldre el cas denunciat però, com a òrgan 
col·legiat de govern de la Facultat, vol expressar d'una manera nítida i fer pública la resolució següent: 



1. La Junta de la Facultat de Geografia i Història lamenta si la gestió dels casos d'assetjament denunciats 
en el passat no ha estat prou encertada i reitera el seu suport a les víctimes de tota mena d'abús i la seva 
absoluta complicitat amb les persones que hagin patit agressions de qualsevol tipus. 

2. La Junta insta a l'equip deganal, com a instància competent en la gestió ordinària de la Facultat, a 
mostrar sempre un recolzament nítid i a proporcionar un acompanyament actiu a les persones 
perjudicades per aquesta mena d'actuacions i a donar transparència, en el marc del respecte a la 
confidencialitat i la presumpció d'innocència exigible en aquests casos, als conflictes per assajament. 

3. La Junta considera que el compromís per erradicar aquestes pràctiques ha de comportar que tots els 
casos siguin denunciats amb la confiança de que seran objecte de la consideració que mereixen. Si 
aquesta consideració no és prou explícita, es contribueix a reproduir unes pràctiques que no volem enlloc 
i menys a la universitat, que afecten la dignitat de les persones i que hem de denunciar sempre si no 
volem ser-ne còmplices. 

4. La Junta insta a l'equip deganal a elevar al rectorat la necessitat de desplegar nous protocols contra 
tot tipus d'abús en el funcionament de la universitat i les relacions entre els seus membres. 

 

 


